

引用本文(Citation):

严卫, 韩丁, 周小珂, 刘会发, 唐超. 利用CloudSat卫星资料分析热带气旋的结构特征. 地球物理学报, 2013, 56(6): 1809-1824, doi: 10.6038/cjg20130603

YAN Wei, HAN Ding, ZHOU Xiao-Ke, LIU Hui-Fa, TANG Chao. Analysing the structure characteristics of tropical cyclones based on CloudSat satellite data. Chinese Journal Geophysics, 2013, 56(6): 1809-1824, doi: 10.6038/cjg20130603

利用CloudSat卫星资料分析热带气旋的结构特征

严卫¹, 韩丁¹, 周小珂¹, 刘会发¹, 唐超^{2*}

1. 解放军理工大学气象海洋学院, 南京 211101;
2. 解放军92313部队气象台, 辽宁 兴城 125106

Analysing the structure characteristics of tropical cyclones based on CloudSat satellite data

YAN Wei¹, HAN Ding¹, ZHOU Xiao-Ke¹, LIU Hui-Fa¹, TANG Chao^{2*}

1. Institute of Meteorology and Oceanography, PLA University of Science & Technology, Nanjing 211101, China;
2. Meteorology Station of Unit No.92313 of PLA, Liaoning Xingcheng 125106, China

摘要

参考文献

相关文章

Download: [PDF](#) (8598 KB) [HTML](#) (0 KB) Export: [BibTeX](#) or [EndNote](#) (RIS) [Supporting Info](#)

摘要

利用2006—2010年的CloudSat热带气旋过境数据集资料,定量分析了大西洋地区飓风的云、降水和热力结构在不同演变阶段内的分布特征,结果表明:雷达反射率的发生概率以5 km高度为“拐点”呈现不同的分布特点,且成熟阶段的回波强度明显大于发展和消亡阶段.各径向环内深对流云发生概率始终最大,积云和雨层云始终最小.冰水含量的最大值位于内核区且沿径向不断减小,有效粒子半径和分布宽度参数随高度减小而粒子数浓度却增大.温度距平在距离中心200 km以内随飓风演变不断增大,而200 km以外始终较小.各阶段8 km以下存在湿心区,而其上方正好对应暖心区.内核区发展阶段存在近饱和区和成熟和消亡阶段存在向外倾斜的未饱和区.各阶段不同径向环内4 km以上主要为稳定层结而4 km以下的层结特性各异,且假相当位温沿径向逐渐减小.

关键词 CloudSat, 大西洋, 飓风, 云发生概率, 热力结构

Abstract:

Using tropical cyclone crossing dataset of CloudSat from 2006 to 2010, the distribution characteristics of cloud, precipitation and thermal structure of hurricanes at different evolutionary stages in Atlantic are quantitatively analyzed, the results show that occurrence probability of radar reflectivity has different changing characteristics when considering 5 km height as a "turning point", and the echo intensity at mature stage is significantly greater than that at developing or decaying stage. Occurrence probability of deep convective cloud is always largest and those of cumulus and nimbostratus are always smallest in each radial ring. The maximum of ice water content occurs in inner-core area and it decreases along radial direction, and effective radius and distribution width parameter decrease as height increasing while particle number concentration increases. The temperature anomaly increases as development of hurricane within 200 km of center but it's always small outside 200 km. Below 8 km altitude, a wet core area exists at each stage and above it there is a hot core area. In inner-core area, a nearly saturated area appears at developing stage while at mature or decaying stage there is an unsaturated area tilted outwardly. Atmosphere stratification is mainly stable above 4 km altitude in each radial ring at different stages but below that it varies between stages, and pseudo-equivalent potential temperature decreases along radial direction.

Keywords CloudSat, Atlantic, Hurricane, Cloud occurrence probability, Thermal structure

Received 2012-05-16;

Fund:

国家自然科学基金项目(41076118)和国家自然科学基金青年基金项目(41005018)共同资助.

Corresponding Authors: 韩丁,男,1986年生,博士研究生,主要从事云物理参数的反演与应用研究. E-mail: handing_ok@126.com Email: handing_ok@126.com

Service

- [把本文推荐给朋友](#)
- [加入我的书架](#)
- [加入引用管理器](#)
- [Email Alert](#)
- [RSS](#)

作者相关文章

- [严卫](#)
- [韩丁](#)
- [周小珂](#)
- [刘会发](#)
- [唐超](#)

About author: 严卫,男,1961年生,教授,博士生导师,主要从事大气和海洋环境遥感等方面的工作.E-mail:weiyang2002net@yahoo.com

链接本文:

<http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/10.6038/cjg20130603> 或 <http://manu16.magtech.com.cn/geophy/CN/Y2013/V56/I6/1809>

[查看全文](#) [下载PDF阅读器](#)

Copyright 2010 by 地球物理学报